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HÚSVÉT 5. VASÁRNAPJA                 C  év                                                           1- 4 oldal 
               
Olv.: ApCsel 14,21b-27 – Jel 21,1-5a – Jn 13,31-33a.34-35 
Az új parancsolat 
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL  
 
Szentmise bevezetése 
 
Isten hozta a Testvéreket! 
Május az év legszebb hónapja. Az egyház ezt a hónapot a Szűz Anya tiszteletére rendeli. 
Május első vasárnapján az édesanyákra gondolunk. Megköszönjük az életet és imádkozunk 
értük. Sokszor emlegetjük a köszönetet, a hálát és a tiszteletet is.  
Forduljunk égi Édesanyánk, a Szűz Anya felé. Helyezzük az Ő oltalmába magyar 
családjainkat, nemzetünket. Az Ő oltalmában tudatosul bennünk, mit jelent egy nemzethez 
tartozni, egy nemzet nagy családjában élni. Vizsgáljuk meg lelkiismeretünket és bánjuk meg 
bűneinket, hogy méltóképpen ünnepelhessük az Úr szent titkait.  
 
Szentbeszéd 
 
Kedves Testvérek!  
A mai vasárnapon ez a szó ismétlődik: Új!  Új eget láttam. Új eget és új földet teremtett. Új 
parancsot adok nektek! Csak ebben a perspektívában gondolkodhatunk a mi emberi 
életünkről, a mi földi létünkről, a nemzetek jövőjéről, a kereszténység jövőjéről. Isten meg 
akar újítani bennünket. Isten meg akarja újítani ezt a szép világot, amit nekünk adott és az 
emberi életünket, amely a legnagyobb ajándék. Mi rontottuk meg az életünket és ennek 
következtében a világ sorsát is rossz értelemben befolyásoltuk. Az egész emberiség és a 
kereszténység léte, jólléte  a Krisztus által adott feladat teljesítésén múlik, amit Jézus így 
fejez ki: 

“Szeressétek egymást, amint Én szerettelek titeket!” 
 
Sokféleképpen értelmezik ezt a fogalmat. Sok tépelődésem eredményét osztom meg a 
testvérekkel annak érdekében, hogy rajtunk ne múljon. Rajtunk ne múljon nemzetünk sorsa, 
Egyházunk sorsa, hiszen ránk bízta Jézus az életet, a világot és Egyházunkat.  
 

A szeretet nem más, mint isteni energia! 
 
Az evangelista Isten dicsőségéről beszél. Mit jelent az, hogy megjelent az Isten dicsősége? 
Mit jelent az, hogy Jézus megmutatta Isten dicsőségét? Mit jelent az, hogy Istennek ezt a 
dicsőségét a keresztényeknek kell megjeleníteni a világ végéig? 
 

A dicsőség nem más, mint az Isten fénye. Az Istennek fénye van. 
 
Isten láthatatlan az ember számára. Olyan fényességben lakózik, - írja a Szentírás, - hogy az 
ember ebbe bele nem tekinthet, mert megvakulna. Fénye van az embernek is. Isten azt 
akarja, hogy Isten fénye megjelenjen bennünk emberekben is és elinduljon egy sajátos 
láncreakció, a szeretet forradalma. Ez az isteni dicsőség nem más, mint az Isten 
szeretetenergiáinak az összessége.  
 Ez az isteni Szeretet teremtette a világot.  
 Ez az isteni Szeretet a megváltásban megújította ezt a világot.  
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 Csak ebben a vonatkozásban sejthető meg,  
 mit jelent ez az új ég és új föld, amiről János evangelista beszél.  
  
 
A szeretet forradalmáról van szó,amiről csak újszövetségi értelemben lehet beszélni. Van a 
szeretetnek egy ószövetségi fokozata is. Ezt már végre magunk mögött kellene hagyni. 
Ószövetségi értelmezése azt jelenti, ne tedd azt, amit nem szeretnél, hogy neked is tegyenek.  
Tedd azt, amit szeretnél, hogy veled is tegyenek. Ez egy sajátos, emberileg tisztességes 
gondolkodás. A szeretetnek van egy újszövetségi fokozata és az egészen más. “Szeressétek 
egymást, ahogy Én szerettelek titeket!” Jézus Krisztus feltétlenül szeret, feltételek nélkül 
szeret bennünket. Isten önmagának tartozik azzal, hogy szeressen.  
 
Ma anyák napján egy sajátos vonatkozását lehet mondani a szeretetnek. Ha a földön 
valamilyen szeretet úgy magától értetődően hasonlítható ehhez az isteni szeretethez, ez az 
anyák szeretete. Akik egyszerűen léteznek, vannak, mint a levegő, amely nélkül nem lehet 
élni. Mi gyerekek kiszolgáltatottak vagyunk. Gondoljunk a megszületett csecsemőre. Az 
anya ebben a helyzetben csak adni tud, mint ahogy a gyerek ebben a helyzetben csak 
elfogadni tud, nyilván nem tudatosan.  
 
A szeretet újszövetségi értelme pontosan ezt jelenti: az Isten csak adni tud, az ember ebben 
a helyzetben csak elfogadhat. Jézus hangsúlyozza, mennyire fontos a szeretet elfogadása. 
Az ember ha befogadja ezt a szeretetet, akkor isteni energiák kezdenek működni benne. A 
következő lépés, hogy az ember ezeket az energiákat megmutatja és így megy tovább ez az 
áram. Ezért egy keresztény gondolkodó azt mondja: az ember számára egyetlen lehetőség 
ezen a földön az, - semmi sem hasonlítható ehhez, - hogy az ember szeret. Nincs ehhez 
mérhető lehetősége az embernek. Nagyon sokszor tévedésbe esünk, amikor mi az emberi 
adottságaink kibontakoztatására gondolunk, amikor feladataink ilyen-olyan végzésével 
foglalkozunk, amikor mi emberi fogalmaink szerint előre jutunk. Ezek fontosak, de 
mindezzel szemben az ember számára egyetlen lehetőség ezen a földön az, hogy szeret, 
mert a szeretet keresztény értelmezése szerint az ember akkor ember, amikor a másikért és a 
másikkal él. E nélkül nem lehet emberi életről beszélni. Valamilyen fajta egzisztenciális 
sikerről vagy vegetálásról lehet, - de az emberi élet ismertetőjele, lényege: egymásért és 
egymással. 
 
Ebben az értelemben a szeretetet lehet tanulni, sőt kell tanulni. Van amit az embernek le 
kell győzi magában és van amit növelni kell magában. A szeretet nem valami érzelem, nem 
valami elragadó lelkesedés, még csak nem is parancs, mert a parancsot lehet teljesíteni, 
vagy nem teljesíteni.  
 
 A szeretet az egészen más, az egy isteni energia.  
 Ahhoz, hogy ez az energia bennünk működhessen, ahhoz 
 egyrészt az embernek le kell győzi az önzését. 
 Ez mindent magába foglal.  
 Másrészt az embernek növelni kell magában,  
 mint mindennek a foglalatát: a türelmet. 
 Ha erre a két szempontra figyelünk, akkor tanuljuk a szeretetet.  
 
Az első keresztények méltóságát ebben fogalmazzák meg a történészek és a Szentírás-
magyarázók. Az ő életüket a küldetéstudatuk határozta meg. A küldetéstudat azt jelentette: 
meg voltak arról győződve, hogy velük van az Isten. Velük jár az úton az Isten. Ez 
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mindennel szemben megerősítette őket. Hallottuk az olvasmányban, hogy mi minden állt 
velük szemben. Milyen ellenszélben kellett gyakorolni ezt a küldetéstudatot, ezzel a 
küldetéstudattal élni.  
 
A szentleckében hallottuk, mekkora belső meggyőződésük volt,  hogy abban a helyzetben, 
amikor a szent várost lerombolták, akkor ők azzal a küldetéstudattal élték a 
mindennapjaikat, ezek a zsidókból lett keresztények, - János evangelista maga is zsidó volt, 
- akiknek ugyanúgy fájt a templom elpusztulása, mint annak a zsidónak, akiből nem lett 
keresztény. Ez a hely az Isten hajléka volt, ahol az Isten lakik, a hívő zsidó így nézte ezt a 
templomot. János evangelista leírja látomását, hogy az Isten újat teremt. Ebben benne van a 
keresztény üzenet is. Ezt a zsidósághoz hű János fogalmazta meg, aki legközelebb volt 
Jézus Krisztushoz a tanítványok közül.  Isten újat teremt, mert az Istent nem lehet helyhez 
kötni. Az Isten jelen van, mert az ég alászállt a földre és jelen van az Isten ezeknek a 
keresztényeknek a mindennapjaikban, ezeknek a keresztényeknek a szeretetében. Letöröl a 
szemetekről minden könnyet. Új eget és új földet teremt. Megújul minden, mert új parancsot 
adok nektek.  
 
Testvérek! Rendkívül fontos, hogy lássuk ezeket az összefüggéseket. Mit is jelent az Isten 
dicsősége, ez a fény? A görög szót fordítjuk le:  fényessége dicsőség. Valójában az Isten 
dicsősége az a fény, ami által a világba árad ez a szeretet, amely szeretet megjelent 
Jézusban, amely szeretet látható, tapasztalható Jézus életvitelében, megnyilatkozásaiban.  
 
 Az új parancs értelmében ez a szeretet jeleníti meg Istent a világban 
 és megújul a világ.  Ez a Krisztus adta feladat. Ez a keresztények küldetése.  
 Ezzel szembesüljünk, - minden más pótcselekvés.  
 Vagy ez, és a többi ezt színezheti, gazdagíthatja.  
 Vagy ha ezt nem, akkor az összes többi semmi.  
 Ezekkel a kérdésekkel foglalkozzunk  
 amikor keresztény küldetéstudattal akarjuk élni az életet.  
 
Nagy kísértés politikusok, egyházi vezetők, egyháziak részéről, hogy nagyokat ígérnek, 
kijelentenek nagy igazságokat és valójában az esetek többségében ezekből egy hamis kép 
jelenik meg. Az embereket nyájnak nézik, ügyfélnek tekintik és ezzel az ember 
küldetéstudatát hamisítják meg. Egy tömegtársadalomban élünk, ahol egyik legfontosabb 
elem, hogy az embert befolyásolják és az ember egyéni felelősségét, az ember egyéni 
hivatását valamiképpen átírják. Nem egyszerű hivatástudattal élni egy ilyen társadalomban. 
Az emberiség sorsa, a kereszténység sorsa a Krisztus adta feladat teljesítéséből áll, vagy 
bukik. Ha nem tudunk szeretni, akkor tévúton járunk és legfeljebb lelkesedhetünk, 
várakozásokban élhetünk, de valójában igazi emberi életre nem számíthatunk.  
Azt kívánom a Testvéreknek, hogy így gondoljanak  Istenre, akinek a fénye nem más, mint 
a szeretete. Ez a szeretet akar továbbélni  általunk, amelyre Krisztus szólít fel bennünket 
  

Úgy szeressünk, ahogy Ő szeretett minket! 
 

+  A M E N  + 
Imaszándék a Mi Atyánkhoz 
 
Egyik vasárnapi elmélkedésünk mottója a következő mondat volt: “Kenyeret eszünk és az 
Igéből élünk.” Ma ezt a gondolatot anyák napjára alkalmazva: Az anyánk táplál bennünket, 
pici korunkban szoptat, de valójában az ő elfogadásából élünk. Az emberi életet alapvetően 
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ez határozza meg. Imádkozzunk az anyákért, a nagyanyákért. Gondoljunk azokra is, akik 
már nincsenek itt közöttünk, azokra is gondoljunk, akik anyák lesznek. 
Anyának lenni több, mint szülőnek lenni. Imádkozzunk.                                     
 

Mi Atyánk... 
 
 
Szentmise befejezése 
 
Kedves Testvérek! 
Szeretnék hinni abban, hogy új küldetéstudattal, keresztény méltóságunk és 
elkötelezettségünk tudatában Isten áldásával megyünk az utunkra. 
 
Jézus a szeretet forradalmát indította el. A forradalomban mindig van valami isteni. A 
forradalom az emberi fölé emel bennünket. Gondoljunk 56-ra, gondoljunk a 89-es 
történésekre. A mostani napokban sokat emlegetik Antal József mondását: Tetszettek volna 
forradalmat csinálni. Nem sikerült. Most Orbán Viktor mondja: Ami történt, ez nemzeti 
forradalom. Minden azon dől el, hogy megjelenik-e az isteni elem. Az isteni energia, vagyis 
a szeretet meg tud-e jelenni? Ezen kívül csak csodavárók lehetünk. A csodaváró mindig 
Istenre gondol. A mi csodavárásunk is ilyen kettős. Csodát várni csak Istentől lehet. Az 
ember nem tud csodát tenni.  
 
Isten segítsen mindannyiunkat, hogy az új ég és új föld megvalósításán munkálkodjunk. Pál 
apostol erről sokat beszél, amikor a karizmákat emlegeti. A karizmát az egyes ember kapja, 
vagyis egy kicsit többet az isteni energiából. Valamilyen karizmája mindenkinek van. 
Sokszor ezt elássuk, mint az az ostoba ember, aki elásta az egy talentumot és még meg is 
volt győződve arról, hogy jól tette. Valójában haszonleső volt, gyáva, nem életrevaló. 
 
 Ezek a karizmák arra valók, hogy az ember egyéni élete kibontakozzon.  
 Isten szeretetének segítségével az ember legyőzze magában azt,  
 amit le kell győzni és fölépítse magában azt, amit föl kell építeni.  
 Aztán a közösség építésére szentelhesse az egész életét.  
 Erről szól a megváltott élet.  

 
Éljünk megváltott életet!  

  
+  Á L D Á S  + 

 
 
 
 
 

 


